

- b) ilości materiałów, maszyn budowlanych i środków transportu, którymi producenci — zgodnie z obowiązującymi zasadami zaopatrzenia materiałowo-technicznego — mają prawo dowolnie dysponować,
- 2) jednostki uprawnione do prowadzenia działalności w zakresie handlu zagranicznego, dokonujące sprzedaży materiałów objętych obowiązkowym pośrednictwem, pochodzących z importu centralnie finansowanego, oraz maszyn budowlanych i środków transportu objętych obowiązkowym pośrednictwem z pominięciem jednostek obowiązkowo pośredniczących w obrocie albo jednostek przez nie wskazanych, z wyjątkiem dostaw na cele rezerw państwowych,
- „4) jednostki obowiązkowo pośredniczące w obrocie, dokonujące sprzedaży materiałów oraz

maszyn budowlanych i środków transportu objętych obowiązkowym pośrednictwem niezgodnie z ustaleniami zespołów nadzorczych powołanych przy tych jednostkach”,

- b) w pkt 7 po lit. a) dodaje się nową lit. b) w brzmieniu:

„b) produkcją wyrobów przetworzonych przeznaczonych na eksport zgodnie z listą określoną przez Ministra Handlu Zagranicznego w uzgodnieniu z Przewodniczącym Komisji Planowania przy Radzie Ministrów oraz Ministrem Gospodarki Materiałowej i Paliwowej,”

- c) dotychczasowe lit. b) — e) oznacza się odpowiednio jako lit. c) — f),

- d) pkt 8 skreśla się.

§ 2. Rozporządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia.

Prezes Rady Ministrów: Z. Messner

47

ROZPORZĄDZENIE RADY MINISTRÓW

z dnia 25 lutego 1987 r.

w sprawie stawek podatku od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń oraz zasad ustalania kwot wynagrodzeń wolnych od podatku w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1986 r.

Na podstawie art. 32 pkt 2 i art. 36 ust. 3 ustawy z dnia 26 lutego 1982 r. o opodatkowaniu jednostek gospodarki uspołecznionej (Dz. U. z 1986 r. Nr 8, poz. 45, Nr 39, poz. 192 i Nr 47, poz. 226) zarządza się, co następuje:

§ 1. 1. Państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej uiszczają podatek od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń, wypłaconych w ciężar kosztów, oraz nagród i premii z zysku do podziału za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1986 r. według zasad ustalonych w rozporządzeniu oraz szczegółowych zasad jego obliczania określonych w odrębnych przepisach.

2. Do podatku, o którym mowa w ust. 1, nie mają zastosowania przepisy rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 18 listopada 1985 r. w sprawie stawek podatku od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń oraz zasad ustalania kwot wynagrodzeń wolnych od podatku (Dz. U. Nr 55, poz. 278 i z 1986 r. Nr 47, poz. 232).

§ 2. Ilekroć w rozporządzeniu jest mowa o:

- 1) „ustawie” — rozumie się przez to ustawę z dnia 26 lutego 1982 r. o opodatkowaniu jednostek gospodarki uspołecznionej (Dz. U. z 1986 r. Nr 8, poz. 45, Nr 39, poz. 192 i Nr 47, poz. 226) w brzmieniu obowiązującym w dniu 31 grudnia 1986 r.,
- 2) „podatku” — rozumie się przez to podatek od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń,
- 3) „wynagrodzeniach” — rozumie się przez to wynagrodzenia wypłacone w ciężar kosztów,
- 4) „okresie podatkowym” — rozumie się przez to okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1986 r.,
- 5) „poprzednim okresie podatkowym” — rozumie się przez to okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1985 r.,

- 6) „państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej” — rozumie się przez to:

- a) państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej,
- b) państwowe gospodarstwa rolne,
- c) przedsiębiorstwa zrzeszone w obligatoryjnych zrzeszeniach:
 - Państwowych Przedsiębiorstw Hodowli i Obrotu Zwierzętami,
 - Hodowli Roślin Ogrodniczych, Nasiennictwa Ogrodniczego i Szkółkarstwa „Pólnas”,
 - Hodowli Roślin i Nasiennictwa,

- d) gospodarstwa pomocnicze jednostek budżetowych oraz inne uspołecznione jednostki gospodarcze stosujące zasady gospodarki finansowej obowiązujące w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej i państwowych gospodarstwach rolnych,

- 7) „zysku” — rozumie się przez to zysk bilansowy za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1986 r.

§ 3. 1. Kwotę wynagrodzeń wolną od podatku w okresie podatkowym ustala się jako sumę kwoty wolnej od podatku za poprzedni okres podatkowy oraz iloczyn tej kwoty i wyrażonego procentowo wzrostu lub spadku produkcji w obowiązującym mierniku, skorygowanego współczynnikiem określającym możliwości wzrostu wynagrodzeń w stosunku do zmian wielkości produkcji.

2. Kwotę wynagrodzeń wolną od podatku za poprzedni okres podatkowy stanowi kwota wynagrodzeń w roku gospodarczym 1985/86, skorygowana procentowym wskaźnikiem udziału wynagrodzeń wypłaconych w ciężar kosztów za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grud-

nia 1985 r. w kwocie wynagrodzeń wypłaconych w ciężar kosztów w roku gospodarczym 1985/86.

3. Kwotę wynagrodzeń za rok gospodarczy 1985/86, o której mowa w ust. 2, ustala się zgodnie z przepisami w sprawie szczegółowych zasad obliczania podatku od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń, obowiązującymi w dniu 31 grudnia 1986 r.

4. Współczynnik, o którym mowa w ust. 1, przy wzroście produkcji w stosunku do okresu poprzedzającego wynosi 1,0, a przy spadku produkcji 0,2.

§ 4. 1. Miernikiem, o którym mowa w § 3 ust. 1, w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej prowadzących działalność rolniczą jest miernik produkcji końcowej netto, a w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej prowadzących kontraktację, skup, przerób i sprzedaż materiału siewnego i szkółkarskiego oraz obrót zwierzętami gospodarskimi — miernik sprzedaży netto.

2. Szczegółowe zasady ustalania tych mierników określają odrębne przepisy.

§ 5. 1. W państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej produkujących wyroby lub świadczących usługi na eksport kwotę wynagrodzeń na cele ustalania podatku pomniejsza się o kwotę stanowiącą iloczyn równowartości od 5 do 20% kwoty wolnej od podatku i wskaźnika relacji sprzedaży na eksport wyrażonej w cenach transakcyjnych do wartości produkcji sprzedanej ogółem w cenach realizacji pomniejszonej o podatek obrotowy. Jeżeli usługi świadczone na eksport polegają na przetworzeniu powierzzonego surowca lub materiału, wartość sprzedaży eksportowej oraz wartość sprzedaży ogółem powiększa się o wartość przetworzonego surowca lub materiału ustaloną w cenach transakcyjnych, a w ich braku — w cenach krajowych.

2. Do obliczenia kwoty wynagrodzeń, o którą pomniejsza się kwotę wynagrodzeń wypłacaną w okresie podatkowym zgodnie z ust. 1, przyjmuje się następujące wielkości:

- 1) dla eksportu towarów i usług grupy I:
 - a) 20% przy eksporcie do państw określonych odrębnie przez Ministra Handlu Zagranicznego,
 - b) 15% przy eksporcie do pozostałych państw,
- 2) dla eksportu towarów i usług grupy II:
 - a) 15% przy eksporcie do państw określonych odrębnie przez Ministra Handlu Zagranicznego,
 - b) 10% przy eksporcie do pozostałych państw,
- 3) 5% dla eksportu pozostałych towarów i usług.

3. Towary i usługi zaliczone do grup I i II, o których mowa w ust. 2 pkt 1 i 2, określa odrębne zarządzenie Ministra Handlu Zagranicznego w porozumieniu z Ministrem Finansów.

4. Państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej kooperujące z przedsiębiorstwami, o których mowa w ust. 1, mogą pomniejszyć kwotę wynagrodzeń o kwotę wynagrodzeń ustaloną w umowie między tymi jednostkami w ramach kwoty wynagrodzeń ustalonej zgodnie z ust. 1 dla tych przedsiębiorstw.

§ 6. W państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej podatek ustala się według następującej skali:

Lp.	Nadwyżka kwoty wynagrodzeń w stosunku do kwoty wolnej od podatku w %	Stawka podatku w %
1	do 2	80
2	ponad 2 do 3	100
3	ponad 3 do 4	120
4	ponad 4 do 5	200
5	ponad 5 do 6	300
6	ponad 6 do 7	400
7	ponad 7	500

§ 7. Państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej, w których kwota wynagrodzeń wypłaconych w ciężar kosztów w okresie od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia 1986 r. jest niższa od kwoty wolnej od podatku, mogą utworzyć rezerwę na wynagrodzenia do wysokości tej różnicy, obciążając koszty działalności okresu podatkowego.

§ 8. 1. Normatywny wskaźnik udziału wypłat nagród i premii z zysku do podziału, o którym mowa w art. 30 ust. 2 pkt 2 ustawy, ustala się:

- 1) w odniesieniu do kwoty zysku w okresie podatkowym nie przekraczającej zysku bazowego — jako iloraz 10% równowartości średniej kwoty wynagrodzeń wolnych od obciążeń z lat 1984/85 i 1985/86 i kwoty zysku bazowego,
- 2) w odniesieniu do kwoty zysku w okresie podatkowym, ponad zysk bazowy — jako iloraz 50% równowartości kwoty wynagrodzeń wolnych od obciążeń z lat 1984/85 i 1985/86 i kosztów działalności za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia z lat 1984 i 1985.

2. Kwotę zysku bazowego, o którym mowa w ust. 1, w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej prowadzących działalność rolniczą ustala się jako równowartość 100% średniej wielkości zysku za okres od dnia 1 lipca do dnia 31 grudnia z lat 1984 i 1985, a w przedsiębiorstwach prowadzących kontraktację, skup, przerób i sprzedaż materiału siewnego i szkółkarskiego oraz dokonujących obrotu zwierzętami gospodarskimi — 35% tej średniej wielkości zysku.

3. Dla ustalenia kwoty wypłat nagród i premii wolnej od podatku przyjmuje się w państwowych przedsiębiorstwach gospodarki rolnej:

- 1) prowadzących działalność rolniczą — równowartość 100% kwoty zysku w okresie podatkowym, pomniejszoną o należny podatek od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń wypłaconych w ciężar kosztów,
- 2) prowadzących kontraktację, skup, przerób i sprzedaż materiału siewnego i szkółkarskiego oraz dokonujących obrotu zwierzętami — równowartość 35% kwoty zysku w okresie podatkowym, pomniejszoną o należny podatek od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń wypłaconych w ciężar kosztów oraz powiększoną o kwotę ulg w podatku dochodowym z tytułu sprzedaży eksportowej.

4. Podatek od ponadnormatywnych wypłat nagród i premii z zysku do podziału ustala się według następującej skali:

Lp.	Nadwyżka nagród i premii w stosunku do wypłat wolnych od podatku w %	Stawka podatku w %
1	do 15	200
2	ponad 15 do 30	300
3	ponad 30	400

§ 9. Państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej, które w okresie podatkowym poniosły stratę bilansową, uiszczają tylko podatek od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń.

§ 10. Państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej i państwowe gospodarstwa rolne, dla których organem założycielskim jest Minister Rolnictwa, Leśnictwa i Gospodarki Żywnościowej lub wojewoda, odprowadzają na utworzony przez Ministra Rolnictwa, Leśnictwa i Gospodarki Żywnościowej scentralizowany rachunek wyrównawczy kwoty podatku od ponadnormatywnych wypłat wynagrodzeń oraz nagród i premii, a przedsiębiorstwa, dla których organem założycielskim jest Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego, Sekretarz Naukowy Polskiej Akademii Nauk lub Minister Przemysłu Chemicznego i Lekkiego oraz Minister Sprawiedliwości, odprowadzają kwoty tego podatku na scentralizowane rachunki wyrównawcze utworzone przez te organy.

§ 11. Rozporządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia.

Prezes Rady Ministrów. w z. Z. Szalajda

48

ROZPORZĄDZENIE RADY MINISTRÓW

z dnia 27 lutego 1987 r.

zmieniające rozporządzenie w sprawie świadczeń odszkodowawczych przysługujących w razie utraty życia lub poniesienia uszczerbku na zdrowiu albo szkody w mieniu podczas udzielania pomocy Służbie Bezpieczeństwa lub Milicji Obywatelskiej.

Na podstawie art. 15 ust. 2 ustawy z dnia 14 lipca 1983 r. o urzędzie Ministra Spraw Wewnętrznych i zakresie działania podległych mu organów (Dz. U. Nr 38, poz. 172) zarządza się, co następuje:

§ 1. W rozporządzeniu Rady Ministrów z dnia 24 maja 1984 r. w sprawie świadczeń odszkodowawczych przysługujących w razie utraty życia lub poniesienia uszczerbku na zdrowiu albo szkody w mieniu podczas udzielania pomocy Służbie Bezpieczeństwa lub Milicji Obywatelskiej (Dz. U. Nr 30, poz. 151) wprowadza się następujące zmiany:

- 1) w § 4 w ust. 1 kwotę „1000 zł” zastępuje się kwotą „2500 zł”, a kwotę „4000 zł” — kwotą „10 000 zł”,
- 2) w § 4 w ust. 3 kwotę „20 000 zł” zastępuje się kwotą „50 000 zł”,
- 3) w § 5:
 - a) w ust. 2 kwotę „100 000 zł” zastępuje się kwotą „250 000 zł”,

b) w ust. 4 kwotę „20 000 zł” zastępuje się kwotą „50 000 zł”,

c) ust. 5 otrzymuje brzmienie:

„5. Jeżeli uprawnionymi do odszkodowania są tylko inni członkowie rodziny niż małżonek lub dzieci zmarłego, przysługuje ono w wysokości 125 000 zł; odszkodowanie ulega zwiększeniu o kwotę 50 000 zł na drugiego i każdego następnego uprawnionego.”

§ 2. Przepisy rozporządzenia stosuje się do spraw o jednorazowe odszkodowanie z tytułu wypadków, jeżeli uszczerbek na zdrowiu spowodowany takim wypadkiem albo związek śmierci poszkodowanego z takim wypadkiem został stwierdzony począwszy od dnia wejścia w życie rozporządzenia.

§ 3. Rozporządzenie wchodzi w życie z dniem ogłoszenia z mocą od dnia 1 stycznia 1987 r.

Prezes Rady Ministrów: Z. Messner

49

ROZPORZĄDZENIE MINISTRA PRACY, PŁAC I SPRAW SOCJALNYCH

z dnia 10 lutego 1987 r.

w sprawie zasad porównywania poziomu średniego wynagrodzenia nauczycieli akademickich z poziomem średniego wynagrodzenia pracowników sfery produkcji materialnej w gospodarce społecznej.

Na podstawie art. 148 ust. 3 ustawy z dnia 4 maja 1982 r. o szkolnictwie wyższym (Dz. U. z 1985 r. Nr 42, poz. 201) zarządza się, co następuje:

§ 1. 1. Podstawę ustalenia stopnia wzrostu średniego wynagrodzenia nauczycieli akademickich stanowią:

1) średnie miesięczne wynagrodzenie nauczycieli aka-

demickich, zatrudnionych w pełnym wymiarze czasu pracy, w roku poprzedzającym rok kalendarzowy, w którym dokonuje się podwyższenia średniego wynagrodzenia nauczycieli akademickich, z uwzględnieniem skutków decyzji płacowych podjętych w tym okresie,

2) stopień (procent) wzrostu średniego wynagrodzenia